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آقای رئیس جمهور، 
حقایق اسب زین شده را بگویید

به روایت آمار مســتند، دولت ســیزدهم 
با ۰.۵ تراوات ســاعت خاموشــی صنایع 
صنعت برق را تحویــل گرفت و با هفت 
برابر افزایش یعنی بیــش از ۳.۵ تراوات 
ساعت خاموشی به دولت دکتر پزشکیان 
تحویــل داد. ناترازی برق را حدود شــش 
هزار مــگاوات از دولــت روحانی تحویل 
گرفت و بــا ۲۱ هزار مگاوات ناترازی آن را 

به دولت پزشکیان تحویل داد.
بد نیست برای تنویر افکار، واقعیت ماجرا 
را مرور کنیم. دولت قبل در حالی صنعت 
برق را به دولت پزشکیان تحویل داد که از 
۱۰ هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر، حدود 

یک درصد را عملی کرد.
در بخــش حرارتــی، از ۳۵ هزار مگاوات، 
کمتر از چهار هزار مگاوات یعنی حدود ۱۰ 
درصد عملی شد که بیش از شش درصد 
آن در وزارت صمت و توســط صنایع کار 

شد، نه توسط وزارت نیرو.
متأســفانه در موضوع مازوت سه مشکل 
داریم: اول بحث آثار پسماند آن است که 
مجبور به سوزاندن آن هستیم. دوم اینکه 
آلایندگی بســیار بالایی دارد و سوم اینکه 

به شدت از عمر مفید نیروگاه ها می کاهد.
دولت قبل در شرایطی صنعت برق را به 
دولت فعلی تحویــل داد که اولا تراز آب 
پشت سدها را کاسته بودند و دوم اینکه با 
مصرف مازوت و گازوئیل در روزهای آخر، 
حجم مخازن ســوخت مایع را به حدود 
۳۵ درصد رساندند و این بسیار کم سابقه 
بود. بهتر اســت بگویــم «آلودگی را هم 

خرج کردند».
پروژه فشــار افزایی پارس جنوبی متوقف 
شــده بود و از ۱.۱ میلیــارد مترمکعب به 
۸۵۰ میلیــون مترمکعــب تولیــد روزانه 
رســیدیم و با توجه به نیــاز مصرف پیک 
گاز در روزهای ســرد، حدود ۳۰۰ میلیون 
مترمکعب یعنی ۳۰ درصــد ناترازی گاز 
مطرح اســت. در صورتی که می توانستیم 
صادرکننده گاز باشــیم، اما با هیاهوهای 
ضد توســعه و ضد برجام، شرکت توتال را 
از پارس جنوبــی خارج کردیم و پروژه ۲۰ 

میلیارد دلاری خود را به قطر برد.
با ادامه شــرایط فعلی، شبکه برق دچار 
فروپاشی می شود و این مخاطره ای جدی 
اســت. در ۱۴۲۰، بیــش از یــک میلیارد 
متر مکعــب گاز ناترازی خواهیم داشــت 
و تولیــد گاز ما بــه میــزان ۵۵۰ میلیارد 
مترمکعب خواهد بود . جنگ امروز جنگ 
انرژی است، نه جنگ موشک ها . اینها آثار 
زیان بار تحریم هایی اســت کــه کاغذپاره 

تصورشان می کردیم.
تحریم و تعارض منافــع دو دلیل اصلی 
امروز است؛ تندروها آینده را تاریک کردند 

و اکنون به خاموشی معترض هستند.
اکنــون ادعــا داریم کــه پوتین شــریک 
تجاری و سیاســی ماست؛ اگر هست چرا 
زیرساخت های دیپلماتیک و فنی واردات 

مازاد گاز را مهیا نکردیم؟
از  دولــت  وانهــادن  اصلــی  راهــکار 
تصدی گری اســت و اینکه مالکیت انرژی 
را به تولیدکنندگان بسپارد  تا سرمایه گذاری 

جذاب شود.
اکنون پنل های خورشید به ۲۰۰ هزار دلار 
برای مگاوات کاهش یافته و در صورتی که 
نیروگاه های حرارتی حدود چهار برابر این 
اســت، باید در عمل به آن سمت حرکت 
کنیم و البته حواس مان به توســعه توأم 

شبکه نیز باشد .
ضرورت دوم این اســت کــه نیروگاه ها را 
در حاشــیه خلیج فارس متمرکز کنیم؛ نه 
فقــط نیروگاه های آبی، بلکــه حرارتی ها 
نیز مصــرف آب درخور توجهی دارند و با 
تمرکز تولید در جنــوب و کریدور تبادلی، 
می توانیــم هزینــه تولیــد بــرق را برای 

سرمایه گذار کاهش دهیم.
صنایع باید به سمت بهینه سازی بروند و 
رؤیــای انرژی ارزان رانتــی را پایان دهیم. 
نمی شــود تولیدکننده فولاد سود انتهای 
خط تولید خود را به انرژی ارزان گره بزند 
و انــرژی دو درصد هزینه تولید او باشــد، 
محصولش را به نرخ ارز آزاد با روش های 
متعددی که می داند بفروشد و این سمت 
برق تقریبا رایگان استفاده کند و مطالبات 

همین هم وصول نشود.
کــه  دارنــد  وجــود  صنایــع  برخــی 
بی کیفیت ترین و حتی گاهی خطوط تولید 
اسقاط را به قیمت آهن قراضه وارد کشور 
می کنند. راندمان ۱۰ درصد درد است ؛ درد.
با همیت شــرایط هم ۶۵ هــزار میلیارد 
تومــان مطالبات صنعت بــرق از صنایع 
اســت که قانــون اجــازه وصــول آن را 

به سادگی نمی دهد.

منحرف کردن مفهوم منطقی کردن 
یارانه های انرژی

یکی از تبحرهایی که متأسفانه روز به روز بیشتر و قوی تر شده، قلب کردن 
مفاهیم اســت. از مرحــوم محمد مختــاری که در جریــان قتل های 
زنجیره ای به قتل رسید وام می گیرم. او مقاله کوتاهی دارد تحت عنوان «زبان 
به کام سیاســت». در آنجا می گوید: «همواره ترکیبات زبانی جدیدی از ســوی 
سیاســت مداران ســاخته می شــود برای فراموشــی معناهایی که یا دیگر در 
اولویت سیاســی نیســتند و یا حضورشــان در زبــان رایج و روزمره، به ســود 
سیاســت گذاری ها و عملکردهای سیاسی نیســت». و می گوید: «اهل زبان در 
اینجــا البته همــان متخصصانی اند که می توانند چنیــن ترکیب ها و واژه ها و 
اصطلاح هایــی را برای دلالت هــای موردنظر اهل سیاســت بیابند. درنتیجه 
روزبه روز بیشــتر عرصه زبان، و از این راه عرصه فرهنگ را، به گرو سیاســت ها 

درآورند».
اگر بــه بحث های انرژی در برنامه های گذشــته مانند برنامه ســوم برگردیم، 
می بینیم که منظور از منطقی کردن یارانه انرژی کلا چیز دیگری بود. البته بارها 
گفته و نوشته ام که اینکه مرتب تورم درست کنیم و نرخ دلار را افزایش دهیم 
بعد نرخ فوب خلیج فارس حامل های انرژی را با دلار جدید به ریال محاســبه 
کنیم و با نرخ داخلی مقایســه کنیم و نام مابه التفاوت آن را یارانه بگذاریم، به 
نوبه خود قلب یا واژگونه کردن مفهوم اســت. اما حتی اگر این تعبیر نادرست 
از یارانه را بپذیریم، منظــور از منطقی کردن این یارانه هم چیز دیگری بود. در 
ادبیات گذشته منظور از منطقی کردن یارانه انرژی این بود : «به جای آنکه یارانه 
به جایی بدهیم که احتمالا مصرف را تشویق می کند یا دامن می زند، به جایی 
بدهیم که به بهینه سازی مصرف کمک می کند و مصرف را کاهش می دهد». 
یک تجربه موفق روشن در بخش نیرو در این زمینه وجود دارد که یادآوری آن 
مسئله را روشن می کند. در زمانی که با پیشرفت فناوری لامپ های کم مصرف 
فلوروسنت و بعدا لامپ های ال ای دی وارد بازار شد، وزارت نیرو برای ترویج و 
جاانداختن این لامپ ها که مصرف برق روشنائی را چندین برابر کاهش می داد، 
اقدام به اعطای یارانه کرد. به تولیدکنندگان اولیه لامپ های کم مصرف کمک 
شد و یارانه داده شد تا با قیمت ارزان تری آن را راهی بازار کنند و به خریداران 
این گونه لامپ ها نیز یارانه داده شــد و علاوه برآن می توانســتند خرید خود را 
تقســیط کنند؛ یعنی لامپ کم مصرف را قســطی بخرنــد و هزینه آن به تدریج 
به قبض برق آنها اضافه شــود و این فشار بسیار کمی را به مصرف کننده وارد 
می کرد، چون از آن طرف قســط لامپ به قبض برقش اضافه می شــد  ولی از 
طرف دیگر با اســتفاده از لامپ کم مصرف هزینه برقش کاهش پیدا می کرد و 
این دو سر به سر می شد. این سیاست موجب شد ظرف چند سال لامپ رشته ای 
پرمصــرف کنار بــرود و فناوری جدید جا بیفتد که وقتــی جا افتاد راه خودش 
را ادامه داد. این یک مدل روشــن از منطقی کردن یارانه بود که می توانســت 
عینا توســط وزارت نفت درمورد جایگزین کــردن بخاری های با راندمان بالا در 
منازل مردم به کار گرفته شــود و نیز در بســیاری از موارد دیگر به اجرا درآید. 
بعد از افزایش قیمت حامل های انرژی در ســال ۱۳۸۹ قرار بود یارانه جبرانی 
علاوه بر خانوارها به واحدهای تولیدی هم پرداخت شــود. برای این منظور در 
وزارت صمت دفتری تشــکیل شده بود تا مشــخص کنند این یارانه ها به چه 
صورتی به صنایع تولیدی پرداخت شــود که از محل افزایش هزینه ســوخت 
آسیب نبینند، سامانه ای را به وجود آوردند که کارخانجات طرح های بهره وری 
انرژی خود را در آن ســامانه ثبت کنند و طرح ها بررسی و حک و اصلاح شود 
و طرح هایــی که بازیافت انــرژی مطلوبی دارند، مورد حمایــت قرار گیرند و 
یارانه به این طرح ها پرداخت شــود. ســامانه جامع و مناسب و سیستمی کارا 
طراحی شده بود، اما متأســفانه دولت های  نهم و دهم در عمل یارانه صنایع 
و واحدهای تولیدی را پرداخت نکردند و آن ســامانه به ثمر ننشست. البته اگر 
در آن زمان درک درستی در دولت و به ویژه در وزارت نفت وقت وجود داشت، 
می توانســتند از طریق تضمین خرید انرژی آزادشــده به قیمت های منطقه ای 
(برای چند ســال به جای واردکردن گاز از ترکمنســتان) اجرای این پروژه ها را 
امکان پذیر کننــد. پروژه هایی که هم صنایع را روزآمــد می کرد و هم انرژی را 
آزاد می کرد و راندمان انرژی را ارتقا می داد و هم به نفع محیط زیست و حفظ 

منابع نسل های آینده بود.
این تلقــی از یارانه می توانســت برای کشــور نجات بخش باشــد و مصرف 
انرژی مردم و صنایع را کاهش دهــد و از آنجا که هزینه انرژی حاصل ضرب 
میزان مصرف و قیمت اســت، با پیشــرفت این کار افزایــش تدریجی قیمت 
هم امکان پذیر می شــد، بدون اینکــه هزینه کل انرژی مــردم افزایش یابد و 
آثار تورمی و رکودی داشــته باشد. اما متأســفانه یک جریان فکری که با هر 
انگیزه ای مرتب به دنبال افزایش قیمت حامل های انرژی و انداختن کشور در 
لوپ تورمی بودند و به تعبیر من کار دیگری غیر از افزایش قیمت بلد نبودند 
و مرتب توصیه می کردند و می کنند که تنها راه نجات افزایش قیمت اســت، 
مفهــوم منطقی کردن یارانه را قلب کردند و به تعبیر مرحوم محمد مختاری، 
به کام سیاست مورد نظرشــان واژگونه کردند و یک معنای پوپولیستی از آن 
صادر کردند. می دانستند که افزایش قیمت موجب نارضایتی مردم می شود و 
تصمیم گیران به این دلیل تز آنها را نخواهند پذیرفت و لذا مفهوم منطقی کردن 
یارانــه را این گونه قلب کردند که این یارانه ها بــه پولدارها و مصرف کنندگان 
بی درد داده می شــود، در حالی که باید به فقرا و نیازمندان پرداخت شود. پس 
منظور از منطقی کردن یارانه این اســت که قیمــت حامل های انرژی را گران 
کنیــم و بــه عبارتی یارانه آن را حــذف کنیم و آن یارانــه را به  صورت نقدی 
به طبقاتی که با این گرانی قدرت خریدشــان کاهش می یابد، پرداخت کنیم. 
یعنی از یک ســو با گران کردن حامل ها تورم درســت کنیم و از سوی دیگر با 
پــول  پخش کردن به آن تورم دامن بزنیم و پیچیدگی های اقتصاد را ده چندان 
کنیــم و اقتصــاد را در چرخه بی ثباتی و تشــدید رکود/ تورمــی غرق کنیم و 
حاصلش همین است که شــده. این روش هیچ کمکی به حل مشکل انرژی 
و بهینه ســازی مصرف آن نکرد که امروز شــاهد نتیجه آن و ناترازی شدید در 
بــرق و گاز و... هســتیم. هرگز یارانه نقدی پرداختی، آثــار تورمی مربوطه به 
افزایش هزینه زندگی طبقات آســیب پذیر را جبران نکرد و کمکی به کاهش 
فاصله طبقاتی نکرد، بلکه چرخه های اقتصاد را در راســتای افزایش شکاف 
طبقاتــی تحریک کرد. جالب اســت طرفدارن این تزهای شکســت خورده و 
مقلوب کنندگان مفاهیم، با وجود این همه شکســت آشــکار، دست از تزهای 
خــود برنمی دارنــد و خصوصا با روی کار آمدن هر دولتی ســعی می کنند از 
بی اطلاعی مدیران جدید بهره برده و تز شکست خورده خود را القا کنند. اخیرا 
مطالبی دیدم که یکی از القاکنندگان این تز به گونه ای اغراق آمیز، راه حل همه 
مشکلات اقتصادی کشــور را افزایش قیمت حامل های انرژی دانسته و برای 
گرفتــن زهر آن همین تعبیر مقلوب پوپولیســتی از منطقی کــردن یارانه ها را 
تکرار کرده اســت و کار را به جایی رســانده که بــا مغلطه های عجیبی حل 
همه مشــکلات روابط بین المللی و سیاســت خارجی کشور را هم در گرو آن 

دانسته است.
امیــدوارم دولتمردان جدید تحــت تأثیر این القائات قــرار نگیرند و آزموده را 
مجــددا نیازمایند و این مفهوم را به منظور اولیه خود برگردانند، بلکه اقدامی 

جدی برای حل مشکل ناترازی انرژی برداشته شود.

نسیم مسیبی: وضعیت مصرف بنزین در ایران در سال ۱۴۰۳ با چالش های جدی روبه رو 
شده است. براساس گزارش شــرکت ملی پالایش و پخش فراورده های نفتی ایران، مصرف 
روزانه بنزین به حدود ۱۱۲ میلیون لیتر رســیده که افزایش چشــمگیر بیش از ۴۰ درصد در 
مقایســه با سال ۱۳۹۹ را نشــان می دهد. این میزان مصرف بخش عمده ای (۸۵ درصد) از 
ســوخت مورد نیاز حمل ونقل سبک کشور را تشکیل می دهد. در مقابل، توان تولید بنزین در 
کشــور نیز با محدودیت هایی مواجه است. اگرچه ظرفیت اسمی تولید پالایشگاه های کشور 
حدود ۱۱۰ میلیون لیتر در روز است، اما در عمل فقط بین ۹۸ تا ۱۰۴ میلیون لیتر در روز تولید 
می شود. این امر منجر به شکافی عمیقی بین عرضه و تقاضای روزانه بنزین شده است. این 
ناترازی بین تولید و مصرف بنزین، چالش های متعددی را برای کشــور ایجاد کرده اســت. از  
جمله این مشکلات می توان به افزایش واردات، فشار بر منابع ارزی، آلودگی هوای ناشی از 
مصرف بالا و احتمال کمبود سوخت در برخی مناطق اشاره کرد. حالا به تازگی واردات بنزین 
ســوپر با قیمت نزدیک به فوب خلیج فارس آزاد شده اســت. هرچند  کارشناسان می گویند 
آزادسازی واردات بنزین ســوپر نمی تواند تأثیر چندانی بر رفع ناترازی بنزین داشته باشد، اما 

می تواند گامی برای رفع دخالت دولت در قیمت گذاری سوخت باشد.

یک مصوبه مهم بنزینی
به تازگی تصویری از مصوبه هیئت وزیران مبنی بر آزادشــدن واردات بنزین ســوپر منتشر 
شد. بر اســاس این مصوبه، اشخاص حقوقی مجاز هستند بنزین ســوپر وارداتی را با قیمت 
غیریارانــه ای توزیع کنند. همچنین واردات و توزیع بنزین ســوپر از طریق اشــخاص حقوقی 
دارای مجــوز از وزارت نفــت با قیمت غیریارانه ای آزاد شــد. این مصوبه بر اســاس ماده ۹ 

آیین نامه اجرائی تبصره ۸ قانون بودجه ۱۴۰۳ بوده است.
در همین زمینه، فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت، از تصویب واردات بنزین ســوپر از 
طرف اشــخاص حقوقی دارای مجوز از وزارت نفت با قیمت غیریارانه ای به  صورت مجزا از 

زیرساخت های توزیع سوخت یارانه ای با رعایت قوانین، در هیئت دولت خبر داد.
سخنگوی دولت ادامه داد: واردات بنزین سوپر از سوی اشخاص حقوقی دارای مجوز از 
وزارت نفت با قیمت غیریارانه ای به صورت مجزا از زیرســاخت های توزیع سوخت یارانه ای 
با رعایت قوانین، در هیئت دولت مصوب شد. مهاجرانی با بیان اینکه تأکید دولت بر سلامت 
مردم اســت، گفت: در دولت تأکید شد مازوت ســوزی کم شود که البته قطع برق هم وجود 
دارد. رئیس جمهور پیگیر رفع ناترازی هســتند و جلســات متعددی داشتند و تعهدی ایجاد 

شده که نیروگاه های خورشیدی، بادی و اتمی تولید ۳۰ هزار مگاوات برق را انجام دهند.
طبق اعلام سخنگوی دولت در روز سه شنبه ۲۲ آبان، واردات بنزین سوپر، همسو با قیمت 
جهانــی در ایران آزاد شــد. حال باید دیــد در چند ماه آینده این اقــدام دولت می تواند تأثیر 
مثبتی بر سلســله چالش های بنزینی در ایران بگذارد یا خیر. در این زمینه کارشناسان نظرات 
مختلفی ارائه داده اند که یکی از مهم ترین آنها، توجه ویژه به میزان مصرف انرژی در کشور 

است.
هاشم اورعی، کارشــناس حوزه انرژی، معتقد است  آزادشدن واردات بنزین سوپر تأثیری 
بر قیمت بنزین معمولی در ایران نخواهد گذاشت. او در این باره به «شرق» توضیح می دهد: 
با توجه به اینکه قشــر مرفه جامعه از بنزین سوپر استفاده می کنند، هیچ دلیلی برای اعمال 
یارانه بر قیمت بنزین ســوپر وجــود ندارد و در نتیجه اولین اقــدام لازم، تغییر قیمت آن به 
قیمت تمام شــده است. این کارشــناس حوزه انرژی می گوید با افزایش پلکانی قیمت بنزین 
ســوپر در میزان تقاضا برای بنزین ســوپر تفاوت خاصی ایجاد نخواهد شد ولی این موضوع 

تأثیری هم بر جبران کسری بنزین نخواهد گذاشت.
اورعــی راهکار اصلی حل ناترازی بنزین را در اصلاح قیمت آن دانســت و ادامه داد: در 
کشــوری که نرخ تورم آن ۴۰ درصد است و به مدت پنج سال قیمت بنزین تغییری نمی کند، 
ایــن یعنی بنزین مجانی اســت! البته ایــن اصلاح قیمت را به صورت یک مرتبه و یک شــبه 

نمی توان انجام داد.

تغییر قیمت؛ راه حل کوتاه مدت
موضوع ناترازی ســوخت تاکنون بحث های کارشناســی زیادی به دنبال داشــته است. 

به تازگی در آکادمی دانایان نشســتی 
با موضوع چالش های بنزین در ایران 
با حضور شــهاب الدین متاجی، مدیر 
ســابق برنامه ریزی تلفیقی شــرکت 
ملــی پالایش و پخش، ســید حمید 
اتحادیه صادرکنندگان  حسینی، دبیر 
علیرضــا  نفتــی،  فراورده هــای 
آرمان مقدم، معاون اجرائی شــرکت 
ملی پالایش و پخش و یاســر ملایی، 

پژوهشگر اقتصادی، برگزار شد.
با  متاجی در صحبت هــای خود 
بیان اینکه چگونگی نگاه به ناترازی 
انرژی در ایران حائز اهمیت است، به 
مسئله رفاه و زندگی شهری پرداخت 
شــهری  حمل ونقــل  در  گفــت:  و 
ملاک اصلی اســتفاده از خودروهای 

شــخصی اســت که علاوه بر اتلاف وقت و ایجاد ترافیک، در آلودگی هوا و در نهایت کاهش 
ســطح رفاه مردم تأثیر جدی دارد و ما اگر به گســترش فضای ســبز و استفاده از دوچرخه، 
کنار گذاشتن خودروهای دارای موتورهای قدیمی که به دلیل مصرف بالای سوخت، استفاده 
از آنها در بســیاری از کشورها ممنوع شده اســت  نپردازیم، سطح رفاه و صنعت حمل ونقل 

پیشرفت نخواهد کرد.
او ضمن تأکید بر حرکت همســو با رشــد تکنولوژی و توجه به رفــاه عمومی به منظور 
مقابله با ناترازی انرژی، درباره اســتفاده از ابزارهایی مثل قیمت، افزایش واردات یا ساخت 
پالایشــگاه اضافه کرد: اگر در حالــت خیلی خوش بینانه مصرف خودروهای شــخصی در 
کشــور را ۲۵ درصد بیشــتر از خودروهای مدرن امروزی حســاب کنیم، برای جبران آن باید 
با تکنولوژی خاصی این خودروها وارد شــوند و در این صورت ناترازی بنزین حل خواهد شد. 
همچنین بهتر اســت واردات بیشــتر یا پالایشگاه های بیشتری داشــته باشیم تا از تلف شدن 

سرمایه جلوگیری کرده باشیم.
او تغییر در قیمت بنزین را راه حل کوتاه مدت دانست و گفت: تغییر در قیمت ممکن است 
در کوتاه مدت مؤثر باشــد اما به دلیل اینکه نیاز و مصرف مردم به بنزین دائمی است، دوباره 

ممکن است مصرف مردم به حالت قبل برگردد و این راهکار موقتی است.

آمارهای صنعت انرژی دقیق نیست
سیدحمید حســینی، دبیر اتحادیه صادرکنندگان فراورده های نفتی، ریشه ناترازی تولید و 
تقاضا در بنزین را به ناترازی در مدیریت مرتبط دانست و گفت: تا سال ۲۰۱۵ در شاخص های 
کسب وکار و آزادی اقتصادی رتبه کشور بالای ۸۰ بود و این ناشی از دارا بودن زیرساخت های 
خوبی از  جمله شــبکه راه آهن، شــبکه گاز، ارتباطات و... در کشور بود. اما از سال های ۲۰۱۶ 
به بعد همه شاخص ها با افت مواجه شدند و ما با وجود اینکه سومین تولید کننده بزرگ گاز 
در دنیا هســتیم و حجم درخور  توجهی فراورده نفتــی تولید می کنیم اما بابت مواردی مثل 
خوراک پتروشــیمی، برق و گاز در حال حاضر دچار چالش و دغدغه های جدی هستیم و این 

مشکل به  شدتِ مصرف انرژی در کشور بر می گردد.
حســینی ادامه داد: به ازای هر هــزار دلار تولید ناخالص ملــی در دنیا، ۱۵ درصد نفت 
استفاده می شود و در طول سال مصرف ما در این زمینه به ۲۴ درصد رسیده است. این یعنی 

دو برابر مصرف انرژی در مقایسه با ژاپن یا ۲٫۵ برابر در مقایسه با چین!
او دربــاره عوامل پدیدآورنده این بحران ها توضیح داد: مجموعه ای از عوامل دســت به 
دســت هم داده و ما را به این شــرایط رســانده اســت. یکی اینکه ما هدر رفت داریم. ادعا 
می شود روزانه ۵۰۰ هزار بشکه نفت در شبکه از محل تولید تا محل توزیع هدر می رود، بعد 
ادعــا می کنند که ما این قدر تولید نداریم. بعد چیز دیگری می گویند و در واقع حتی آمارهای 

دقیقی در این بخش وجود ندارد.
او در ادامه گفت: از فســاد در صنعت انرژی تــا هدررفت هیچ آمار دقیقی ندارد و وقتی 

آمار دقیق نباشد، نمی توان برای آن برنامه ریزی دقیقی کرد.

ضرورت حمایت از پالایشگاه های کوچک مقیاس
چندی پیش سید کریم معصومی، رئیس فراکسیون کارآفرینی، رفع موانع تولید و اشتغال 
مجلس، از ضرورت حمایت دولت از پالایشــگاه های کوچک       مقیاس در راستای رفع ناترازی 

بنزین گفته بود.
او در صحبت های خود به محدودیت های ظرفیت پالایشگاه های بزرگ و ناترازی فزاینده 
در تولید بنزین اشاره کرده و گفته بود: در شرایط کنونی، دولت باید به توسعه پالایشگاه های 
کوچک به  عنوان یک اولویت اساســی بپردازد؛ چراکه ایــن موضوع راه برون      رفت از چالش 
ناترازی بنزین اســت. معصومی با بیان اینکه حمایت دولت می تواند شــامل ارائه تسهیلات 
مالی، تسهیل در فرایند صدور مجوزها و ایجاد مشوق      های مالیاتی باشد، بیان کرد: این اقدام ها 
می توانند به تشویق سرمایه گذاران برای ورود به این حوزه کمک کنند. همچنین با بهره      گیری 
از فناوری های نوین و مدل های کســب وکار انعطاف      پذیر، پالایشگاه های کوچک      مقیاس قادر 
خواهنــد بود تولید بنزین و دیگر فراورده های نفتی را به  صــورت پایدار و اقتصادی افزایش 
دهند (دنیای اقتصاد). به نظر می رسد با افزایش ناترازی در حامل های انرژی از  جمله بنزین 
و بــا توجه به اهمیت بــالای آن در 
سبد مصرف انرژی خانوار، دولت در 
زمینه جلوگیری از قاچاق ســوخت 
که یکی از اصلی تریــن عوامل مؤثر 
در ایجاد ناترازی محسوب می شود، 
راهکارهای قابل حل و عملی ارائه 
دهــد و در مــواردی ماننــد اصلاح 
قیمت هــا که به گفته کارشناســان، 
مانند مســکن در کوتاه مدت اثرگذار 
اســت، صلاحیــت عموم مــردم و 
اقتصــاد را دنبال کــرده و در نهایت 
دولت چه بخواهــد و چه نخواهد، 
بپذیرد کــه مداخله بیش از حد  باید 
در اقتصاد و انــرژی، بحران ناترازی 
را به فاجعه ای در کوتاه مدت تبدیل 

خواهد کرد.

گزارشی از ماجرای آزاد سازی واردات بنزین سوپر به عنوان یک گام رو به جلو و تداوم ناترازی سوخت که همچنان سرکشی می کند

کلاف پیچیده بنزین
کارشناسان می گویند دولت با آزادسازی واردات بنزین گام اول را برای حذف قیمت دستوری در بازار سوخت برداشته است

یادداشت يادداشت

اقتصاداقتصاد

عبدالرضا غفوری، معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه 
و شهرسازی استان تهران، درباره تغییر تاریخ برگزاری دهمین 
دوره انتخابات هیئت مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان 
اســتان ها به دســتور فرزانه صادق، وزیر راه و شهرســازی، 
توضیح داد  این دســتور برگرفته از اختیــارات قانونی مندرج 
در ماده ۱۳ قانون نظام مهندســی و کنترل ساختمان است و 
با هدف تنویر افکار عمومی در جامعه مهندســی ساختمان 

رخ داده است.
به گــزارش روابط عمومی وزارت راه و شهرســازی، او در 
ادامه توضیح داد: ایجاد زمینه برای تأمین مشــارکت هرچه 
وسیع تر مهندسان در انتظام امور حرفه ای خود و لزوم تحول 
در نحوه اداره سازمان با ایجاد بسترهای لازم به منظور ورود 
افراد جدید با نگرش های نوین، از جمله اهداف دلایل تغییر 

تاریخ برگزاری انتخابات سازمان نظام مهندسی است.
بنا به گفته غفوری، ایجاد گردش نخبگانی، ایجاد فضای 
جدی رقابتی و پرهیز از تکرار رویه های آزموده قبلی و تغییر 
رویکــرد دولت و لزوم حضــور کاندیداهای با ســلایق، آرا  و 
تفکــرات مختلف در انتخابات و اســتفاده حداکثری از همه 
ظرفیت ها و پتانسیل های انسانی در نظام مهندسی استان ها 
در تحقق شعار «وفاق ملی» دولت چهاردهم از دیگر اهداف 

تغییر این تاریخ بوده است.

این مقام مســئول همچنین به لزوم ایجاد وحدت رویه و 
یکپارچگی در اخذ اســتعلامات مورد نیــاز از مراجع قانونی 
دربــاره کاندیداهــا و لزوم تغییــر ریل در عملکرد ســازمان 
مهندســی اشــاره  و تأکید کرد  متأســفانه در اد وار گذشته با 
حضور برخی از چهره های تکراری با عملکرد غیرقابل دفاع 
و بعضا ســوءعملکرد و به دور از اخلاق حرفه ای و شــئون 
مهندســی، وجهه نامناســبی از این ســازمان ایجاد شــده و 
موجب انحراف در عملکرد و یأس در جامعه مهندسی شده 
بود و به همین دلیل لازم بود  برای رســیدن به اهداف قانون 

نظام مهندسی ساختمان افقی تازه ایجاد شود.
همچنین غلامرضا هوائی، رئیــس هیئت اجرائی دهمین 
دوره انتخابات هیئت مدیره ســازمان نظام مهندســی استان 
تهــران، با تأکید بــر اینکه تاکنون مســتندی مبنی بر مغایرت 
قانونی تعویق زمان انتخابات هیئت مدیره سازمان های نظام 
مهندســی ساختمان واصل نشده است، گفت: تصمیم خانم 
وزیــر راه و شهرســازی در خصوص تعویق زمــان برگزاری 
انتخابــات، فرصت کافی برای دریافت پاســخ اســتعلام از 
مراجع نظارتی در خصوص داوطلبان دور اول را فراهم کرد.
او با بیان اینکه هم  اکنون بیش از ۴۵۰ هزار مهندس عضو 
جامعه مهندســی و ســازمان های نظام مهندسی ساختمان 
کشــور هســتند، خواســتار مشــارکت حداکثری این جامعه 

حرفه ای و صنفی برای بهبود وضع موجود و ارتقای کیفیت 
ساخت وساز کشور شد.

عضو هیئت علمی دانشــگاه صنعتی امیرکبیر با تأکید بر 
اینکــه در اغلب دوره هــای اخیر، انتخابات نظام مهندســی 
با مشــارکت پایین و حتی ۱۰درصدی برگزار شــده، این نحوه 
مشــارکت را شایسته بزرگ ترین تشــکل مردم نهاد و صنفی 
کشور ندانســت و خواســتار حضور حداکثری اعضای نظام 

مهندسی در این انتخابات و انتخاب افراد اصلح شد.
او زمــان برگزاری ایــن دوره از انتخابــات را اوایل دی ماه 
عنــوان کــرد و از اعلام آمادگــی برای برگزاری ایــن دوره از 
انتخابات در آذرماه در صورت دریافت نتایج اســتعلامات از 

سوی دستگاه های نظارتی خبر داد.
هوائــی حداکثر زمانــی را که برای دریافت اســتعلام به 
دســتگاه های نظارتی اعلام شده ۲۶ آبان عنوان کرد و گفت: 
هیئت اجرائی و دســتگاه نظارت علاوه بر بررسی استعلامات 
دریافتی از مراجع قانونی نســبت به بررســی ســایر مدارک 
موجود در پرونده و سایر ارزیابی های قانونی اقدام و در نهایت 

نتیجه بررسی ها توسط هیئت اجرائی منتشر خواهد شد.
او تصریــح کــرد: در خصــوص تعویق زمــان انتخابات 
هیئت مدیره سازمان های نظام مهندســی ساختمان تاکنون 

مستندی مبنی بر مغایرت قانونی این کار واصل نشده است.

علت تعویق انتخابات سازمان نظام مهندسی

غلامحسین حسنتاش
مهدی عرب صادق


